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po celém světě
(Dokončení ze str. 10)
Přijímáme roztomilé primánky a 

netrvá to dlouho a naše řady opouš-
tějí maturanti s širokým všeobecným 
rozhledem. Na vysoké školy si odná-
šejí vzpomínky na sborové soutěže, 
zahraniční cesty a jiná setkání. Také 
sborová přátelství bývají trvalá.

Co je na této práci nejnáročněj-
ší?

Snad vás to nepřekvapí – práce 
s lidmi. Člověk musí být velkým 
diplomatem, aby stále vládla dob-
rá nálada. Je to takové balancová-
ní nad propastí. Je důležité, aby se 
zpěváci ve sboru cítili dobře a těšili 
se na zkoušky, i když na ně musí ve 
škole dlouho čekat, aby viděli smysl 
ve zlepšování hlasové techniky, aby 
chápali, že když nepřijdou, přišli 
všichni ostatní zbytečně. 

Ani zdaleka jsem nevyjmenova-
la všechna úskalí, která musí sbor-
mistr průběžně zdolávat. Jedno, to 
největší, ještě ale zmínit musím. 
Pracujete na technice, stavíte reper-
toár, dosáhnete nějakých úspěchů a 
začínáte si myslet – je to fajn, takhle 
jsem si to představovala. No a ti nej-
zkušenější, nejvypiplanější odmatu-
rují a jsou pryč. 

Právě zítra vystupujeme při předá-
vání maturitních vysvědčení, a tím se 
rozloučíme se šesti zpěváky. Loni jich 
bylo patnáct. Ne, že by noví zpěváci a 
zpěvačky nepřišli, ale jsou to nováč-
ci, kteří budou dobrými sboristy asi 

tak za tři roky. Pak odmaturují… 
Být sbormistrem středoškolského 
sboru znamená být mistrem sebe-
motivace.

Co se vám nejvíce podařilo se 
sborem? 

Za největší úspěch pokládám, že 
na GJ máme fungující pěvecký sbor. 
To, že se v soutěžích umisťujeme ve 
stříbrných a zlatých pásmech, je pří-
jemné a je to ocenění celoroční prá-
ce, ale důležitější je, že jsme přežili 
covid, že se za námi vracejí bývalí 
zpěváci a že spolu nejen rádi zpívá-
me, ale umíme spolu i žít.

Máte nějaký cíl, kterého byste 
chtěla dosáhnout?

V mém případě rozhodně platí, že 
cesta je cíl.

K čemu si myslíte, že je hudba 
dobrá? Proč by měli lidé poslou-
chat nebo tvořit hudbu?

Hudba člověka obohacuje o dal-
ší dimenzi. Je to svět tvůrčí fanta-
zie a jazyk, kterým se domluvíte na 
celém světě.

Blíží se prázdniny. Chybí vám 
přes léto škola, děti, sbor?

I od toho, co má člověk rád, si 
občas musí odpočinout, a tak při-
znávám, že léto věnuji hlavně rodi-
ně. V kontaktu se sborovým světem 
ale zůstávám, protože pravidelně 
jezdím na sbormistrovský seminář.


